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Arena

Konferencija „Mahar 2015“ 
okupila je u Petrovcu oko 
400 učesnika sa prostora 

bivše Jugoslavije i svijeta, kao 
i goste iz Izraela, Svjetskog 

jevrejskog kongresa, Centra 
„Simon Vizental“, Belgijske lige 
za borbu protiv antisemitizma 

i brojne druge uglednike. 
„Mahar je hebrejska riječ koja 
znači sjutra. U današnjem svi-

jetu bitno je šta će biti sjutra, 
u pravom smislu te riječi. Zato 
smo dali taj naziv konferenciji. 
To je sva filozofija Mahara, da 
brinemo o tome što stoji pred 

nama, a ne šta će biti za par 
godina ili što je bilo u prošlo-

sti“ – Jaša Alfandari.  

Mahar20152015

Jaša 
Alfandari

Pobjeda • Nedjelja, 25. oktobar 2015.
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Treća Konferencija zajednica Jevreja sa prostora bivše Jugoslavije „Mahar 2015“

Konferencija zajednica 
Jevreja sa prostora bivše 
Jugoslavije „Mahar 
2015“, koja je sinoć otvo-
rena u Petrovcu, okupila 
je oko 400 učesnika iz 
svih zemalja regiona. Cilj 
skupa, koji se održava već 
treću godinu, je da sačuva 
od asimilacije oko 2.500 
pripadnika tog naroda 
koji žive na prostoru Bal-
kana.  

Nema kapitulacije
Predsjednik Jevrejske za-
jednice Crne Gore Jaša Al-
fandari kazao je na otvara-
nju konferencije da su 
Jevreji sa Balkana „ostaci 
jedne velike, prosperitetne, 
čuvene, ugledne zajednice 
koja je u Drugom svjetskom 
ratu potpuno uništena“. 

- Uzeo sam sebi u zadatak 
da okupim nas koji smo 
ostali, nas 2.000 do 2.500 
ukupno. Da ne dozvolimo 
da nestanemo, da se asimi-

liramo, da ne dignemo ru-
ke, da ne kapituliramo. Ako 
ništa drugo, makar 
jednom godišnje 
da se vidimo, 

Nestanak i 
asimilacija 
nijesu opcija

da se družimo, našoj djeci i 
unucima da pokažemo ko 
smo mi – rekao je on. 

Glavni politički savjetnik 
premijera Crne Gore 

ukupno. Da ne dozvolimo 
da nestanemo, da se asimi-

ništa drugo, makar 
jednom godišnje 
da se vidimo, 

smo mi – rekao je on. 
Glavni politički savjetnik 

premijera Crne Gore 

ROĆEN: Hoćemo u 
Crnoj Gori što više 
izraelskih, što više 
jevrejskih turista i 
investitora. Što više 
Jevreja sa privre-
menim i stalnim bo-
ravkom i biznisom 
u Crnoj Gori. Dobro 
ste došli ovdje u bilo 
kom svojstvu, bilo 
kojim povodom 

ROĆEN: U tom vre-
menu zločina i moral-
nog posrnuća Evrope 

i svijeta, koliko smo 
mogli, čuvali smo 

Jevreje od progona, 
kao što smo čuvali 

sebe. Antifašizam je 
stožer i trajna civili-
zacijska odrednica 

moderne crnogorske 
državnosti

Izvršni direktor Svjetskog jevrejskog kongresa Robert 
Singer kazao je da veoma cijeni izuzetne bilateralne 
odnose Izraela i Crne Gore. 
- Veoma cijenimo i način na koji se Crna Gora odnosila 
prema Jevrejima u Drugom svjetskom ratu. Mi Jevreji 
znamo da cijenimo ljude koji su spremni da pomognu 
drugima u nevolji – rekao je on. 
Singer je kazao da mu je drago što je na konferenciji i što će 
biti u prilici da objeduje sa 400 Jevreja s područja Balkana.
- Mi smo velika porodica. Hvala vam što ste Jevreji i što to 
ostajete – naveo je on. 

Singer: Cijenimo one koji 
pomognu ljudima u nevolji

Milan Roćen podsjetio je 
da je jevrejska zajednica u 
Crnoj Gori najmlađa u svi-
jetu, kao što je i Crna Gora 
jedna od najmlađih država 
na svjetskoj mapi. 
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Treća Konferencija zajednica Jevreja sa prostora bivše Jugoslavije „Mahar 2015“

Zadovoljni saradnjom sa institucijama

Predsjednik 
Jevrejske 
zajednice 
Crne Gore 
Jaša 
Alfandari 
kazao je na 
otvaranju 
konferencije 
da su Jevreji 
sa Balkana 
„ostaci 
jedne velike, 
prosperitetne, 
čuvene, 
ugledne 
zajednice 
koja je u 
Drugom 
svjetskom 
ratu potpuno 
uništena“

- Neko je dobro rekao da je 
Crna Gora zemlja sa najve-
ćom proizvodnjom istorije 
po kvadratnom metru u 
Evropi, odmah poslije Vati-
kana. Ja bih dodao i u svije-
tu - odmah poslije Izraela i 
Vatikana. Zato je prirodno 
što se zajedno možemo po-
nositi i dugom istorijom cr-
nogorsko - jevrejskih odno-
s a ,  ka o  š t o  s e  d a n a s 
ponosimo saradnjom i ra-
zvojem bilateralnih odnosa 
– naveo je on. 
Roćen je kazao da je Crna 
Gora ponosna na svoju an-
tifašističku borbu i činjeni-
cu da u njoj nije bilo holo-
kausta. 

Bez progona
- U tom vremenu zločina i 
moralnog posrnuća Evrope 
i svijeta, koliko smo mogli, 
čuvali smo Jevreje od pro-
gona, kao što smo čuvali se-
be. Antifašizam je stožer i 

PODGORICA - Jevrejska zajed-
nica, iako malobrojna, ima važno 
mjesto u crnogorskom društvu, 
utemeljenom na vrijednostima 
mira i bogatstvu različitosti i skla-
du suživota svih naroda i vjera, 
ocijenjeno je na sastanku potpred-
sjednika Vlade Igora Lukšića sa 
izvršnim direktorom Svjetskog 
jevrejskog kongresa Robertom 
Singerom.

Singer je zahvalio na podršci Vlade 
jevrejskoj zajednici, ocijenivši 
ukupnu saradnju sa institucijama 
veoma kvalitetnom i sadržajnom. 
- On je kazao da jevrejska zajedni-
ca cijeni podršku Crne Gore koju je 
imala i u najtežim periodima istori-
je, izrazivši nadu da će međusobni 
odnosi nastaviti da se razvijaju u 
pravcu valorizacije svih potenci-
jala za saradnju - saopšteno je iz 

Ministarstva vanjskih poslova i 
evropskih integracija.
Lukšić je ukazao na važnost dalje 
afirmacije i jačanja saradnje sa 
jevrejskom zajednicom, istakavši 
da veoma dobri odnosi predstav-
ljaju dodatan podstrek saradnji sa 
Izraelom i međunarodnim jevrej-
skim institucijama u brojnim obla-
stima, naročito kulturi, turizmu, 
poljoprivredi, nauci, ekonomiji.

trajna civilizacijska odred-
nica moderne crnogorske 
državnosti – kazao je on. 
Roćen tvrdi da se, nakon 
što je vidio Jad Vašem i Da-
hau, stalno pita kako je mo-
guće da nikada kod svojih 
jevrejskih prijatelja nije 
primijetio mržnju ili žeđ za 

osvetom. 
- Slomi čovjek ruku ili no-
gu, pa se to nekako nado-
mjesti. Ali to unutrašnje, 
kad se slomi u čovjeku, ne-
ma majstora na Zemlji da 
to namjesti – govorio je je-
dan srpski pisac. Ja mislim 
da ste vi i to uspjeli. Zato i 

jeste veliki narod, vrijedan 
velikog poštovanja – rekao 
je on. 
Roćen je ponovio da Crna 
Gora poštuje tradiciju cr-
nogorsko-jevrejskih odno-
sa o čemu svjedoče spomen 
groblja i druga obilježja. 
- Ali hoćemo u Crnoj Gori 

što više izraelskih, što više 
jevrejskih turista i investi-
tora. Što više Jevreja sa pri-
vremenim i stalnim borav-
kom i biznisom u Crnoj 
Gori. Dobro ste došli ovdje 
u bilo kom svojstvu, bilo 
kojim povodom – rekao je 
on.  

PONOSNI NA DOBRE ODNOSE 
SA CRNOM GOROM: 

Sa otvaranja Konferencije

2.500 
Jevreja 

živi na prostoru bivše 
Jugoslavije



4 Mahar2015. PobjedaNedjelja, 25. oktobar 2015.

Crnogorska premijera TV serijala „Adresa logor“

Stradali ne smiju 
biti zaboravljeni

Na konferenciji „Mahar 
2015“ premijerno je u Cr-
noj Gori prikazan TV se-
rijal „Adresa logor“ 
o stradanju Jevreja na 
Starom sajmištu u Beo-
gradu. Serijal čine četiri 
polusatne emisije, 
a Jevrejska zajednica 
Crne Gore dobila je pra-
vo prikazivanja, a uskoro 
će početi distribucija ši-
rom svijeta.  

Obračun sa nebrigom
Savjetnik za pitanja kultu-
re i religije u Jevrejskoj za-
jednici Bosne i Hercegovi-
ne dr Eli Tauber je u 
obraćanju učesnicima 
konferencije, prije emito-
vanja serijala, kazao da je 
„Adresa logor“ ustvari po-
kušaj da se „obračuna sa 
sistemom koji ne vodi bri-

Stratištima Jevreja dati prava obilježja 
Tauber je upozorio da se o 
logorima, kao stratištima 
jevrejskog naroda, ne priča 

na način kako bi trebalo, 
niti oni imaju prava obiljež-
ja. Isti slučaj je i sa Sajmi-

štem. 
Tauber kaže i da je ljudima, 
na pominjanje riječi logor, 

asocijacija Aušvic ili na 
balkanskim prostorima 
Jasenovac, pojašnjavajući 

ne znaju na koji način da to 
prihvate, jer ih niko nije 
uputio kako da se odnose 
prema istoriji i Drugom 
svjetskom ratu, holokau-
stu, a posebno prema žr-
tvama koje su stradale u 
njihovoj neposrednoj bli-
zini – objasnio je on. 
Serijal „Adresa logor“, ka-
ko je kazao Tauber, vraća 
nas u Srbiju, u Beograd, i 
prikazuje „neobičan na-
čin“ koji su Njemci smislili 
kako bi konačno završili sa 
Jevrejima ovog grada.
- Oni nijesu bili zadovoljni 
načinom i dinamikom od-
vođenja i strijeljanja Jevre-
ja u Jajincima, jer im je to 
bilo sporo, pa su odlučili da 
formiraju novi logor na 
Sajmištu, nekadašnjem ve-
likom izložbenom paviljo-
nu. Znamo da su od de-
cembra 1941. godine počeli 
da dovode Jevreje iz Beo-
grada, Banata i uže Srbije i 
da ih je u toku decembra, 
januara, do marta bilo oko 
7.000. Stradali su na neobi-
čan način u poređenju sa 
koncentracionim logori-
ma u Evropi – rekao je on. 

Kamion smrti
Prema njegovim riječima, 
Njemci su koristili pose-

ban kamion koji je omogu-
ćavao da se cijev za izduv-
ne gasove ubaci u zadnji 
dio kamiona i na taj način 
uguše oni koji su se njime 
prevozili. 

- Taj kamion se zvao „du-
šegubka“. Njime su uprav-
ljali Njemci Genc i Mejer i 
oni su taj zadatak vrlo sa-
vjesno izvršili. U nekih 65 
do 70 transporta prevukli 

su sve Jevreje preko Save. 
Napravili su samo krug od 
15 minuta i pošto su u tom 
periodu oni koje su prevo-
zili već bili mrtvi, odvukli 
su ih u Jajince i zakopali. 

U kamionu 
„dušegubka“ 
umrlo je 
90 odsto 
beogradskih 
Jevreja

gu o spomenicima veza-
nim za Drugi svjetski rat, 
odnosno o žrtvama koje su 
tada stradale“. 
- U serijalu se pojavljuju 
mladi ljudi koji ne znaju da 
se to ikada desilo i to prvi 
put okrivaju dok razgova-
raju, a drugi koji znaju, ali 

7 
hiljada beogradskih 
Jevreja odvedeno je iz 
logora Sajmište u smrt

FO
TO

: P
O

LI
TI

KA

Eli Tauber
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Stradali ne smiju 
biti zaboravljeni

Kamion se zvao „dušegubka“. Njime su upravljali Njemci Genc i 
Mejer i oni su taj zadatak vrlo savjesno izvršili. U nekih 65 do 70 
transporta prevukli su sve Jevreje preko Save. Napravili su samo 
krug od 15 minuta i pošto su u tom periodu oni koje su prevozili 
već bili mrtvi, odvukli su ih u Jajince i zakopali. Sve je to trajalo 
vrlo kratko, od marta do 5. maja – ispričao je dr Eli Tauber

da su Jevreji i ostali narodi 
iz regiona stradali u mno-
gim drugim logorima koji 
su ostali javnosti nepoznati 
ili se o njima malo zna.  
- Mali broj ljudi zna da je 

u NDH postojao „Dječji 
logor“, u kojem je stradalo 
puno djece i to ne samo 
jevrejske. To je bilo područ-
no „odjeljenje“ logora 
Lobograd, koji istoričari 

nijesu nikada istražili. Tamo 
je bilo smješteno više hilja-
da naših žena i djece. Iz 
njega su, u avgustu 1942. 
godine, u pet transporta 
odvedene žene i djeca u 

Aušvic – naveo je Tauber. 
Nema nikakve table da 
je tamo logor postojao, 
dodao je on, navodeći da je 
pokraj ograde tog stratišta 
sahranjeno 200 žena. 

Sve je to trajalo vrlo krat-
ko, od marta do 5. maja. U 
tim čistkama je oko 90 od-
sto Jevreja iz Beograda 
eliminisano – naveo je Ta-
uber. 

Stradali ne smiju 
KAMION UBICA: 
Jevreji nijesu živi 

izlazili iz ovog vozila

U SRBIJI UBIJENO 
OKO 7.000 JEVREJA: 
Logor u Beogradu

FO
T

O
: T

A
N

JU
G



6 Mahar2015. PobjedaNedjelja, 25. oktobar 2015.

Otvorena izložba „Nestali u holokaustu – Zemun, svaka slika priča priču“

Žrtve i dželati 
na spomenike ne 
mogu zajedno
Srbija i druge države u 
kojima su Jevreji stradali 
trebalo bi da se ugledaju 
na Njemačku kako se po-
štuju žrtve holokausta – 
ocijenio je predsjednik 
Jevrejske opštine Zemun 
Nenad Fogel na otvara-
nju izložbe „Nestali u ho-
lokaustu – Zemun, svaka 
slika priča priču“.

bili u Gradiški, gdje su 
uglavnom odmah ubijani, 
dok su muškarci prvo ko-
rišćeni kao radana snaga, a 
potom likvidirani. Izložba 
„Nestali u holokaustu – 
Zemun“ posvećena je nji-
ma. 

Dva dijela
Fogel kaže da taj projekat 
Jevrejske opštine Zemun 
ima dva dijela, od kojih pr-
vi treba da podsjeti na sve 
strahote kojima su Jevreji 
iz tog mjesta bili izloženi u 
toku Drugog svjetskog ra-
ta. 
- Drugi dio projekta se tiče 
učestalih zahtjeva nacio-
nalnih manjina Mađara i 
Njemaca za podizanje za-
jedničkih spomenika svim 
žrtvama. Mi imamo stav, 
kao zajednica, o tome da li 
je potrebno podizati za-
jedničke spomenike sa 
onima koji su nas ubijali. 
Smatramo da samo nevini 
mogu biti na tim spomeni-
cima – kazao je on. 
Prema njegovim riječima, 
s druge strane neki bi da 
na spomenicima budu is-
pisana imena osuđenih 
ratnih zločinaca. 
- Nije to ništa čudno, vi 
znate šta se dešava u Srbiji 
ovog trenutka. Uskoro po-
činje proces rehabilitacije 
Milana Nedića, čovjeka 
koji je dobro doprinio da 

ŽENE I DJECA 
ODMAH UBIJANI: 
Logor Stara Gradiška

ALFANDARI: 
Ako mi ne 
budemo zabo-
ravili onda neće 
zaboraviti ni oni 
koji su nam to 
činili

U logorima Jasenovac i 
Stara Gradiška stradalo je 
475 Jevreja svih uzrasta iz 
Zemuna. Žene i djeca su 

TREBA SE UGLEDATI NA 
NJEMAČKU: Nenad Fogel

FO
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: V
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Otvorena izložba „Nestali u holokaustu – Zemun, svaka slika priča priču“

Žrtve i dželati 
na spomenike ne 
mogu zajedno

U logorima 
Jasenovac i Stara 
Gradiška stradalo 
je 475 Jevreja 
svih uzrasta iz 
Zemuna. Žene 
i djeca su bili u 
Gradiški, gdje su 
uglavnom odmah 
ubijani, dok su 
muškarci prvo 
korišćeni kao 
radna snaga, a 
potom likvidirani

se 8.000 beogradskih Je-
vreja pobije. Uz već jednu, 
da ne kažem zaobilaznu, 
rehabilitaciju Draže Mi-
hailovića, možda ćemo 
dobiti još jednu direktniju 
rehabilitaciju Milana Ne-
dića – upozorio je Fogel.
On je rekao i da je to nešto 
što jevrejska zajednica 
mora osuditi. Fogel je na-
javio da će izložba u pone-
djeljak, 26. oktobra, biti 
otvorena u Kulturno-in-
formativnom centru „Bu-
do Tomović“ u Podgorici, 
a osim glavnog grada Crne 
Gore biće izložena u još 20 
gradova bivše Jugoslavije. 

Riječi i zakletve
Fogel je, komentarišući 
koliko je zvaničnoj Srbiji 
vidljiva jevrejska žrtva u 
toku Drugog svjetskog ra-
ta, naveo da se svi zaklinju 
da poštuju žrtve, ali da po-
datak da Srbija nema me-
morijalni centar holokau-
sta govori sam za sebe. 
- Vršimo pritisak na vlast 
da to učini. To je trebalo da 

Genetsko pamćenje
- Ovakve izložbe postoje da 
naši roditelji i mi, koji smo 
srećom pretekli, nikada ove 
stvari ne zaboravimo. Ako mi 
ne budemo zaboravili onda 
neće zaboraviti ni oni koji su 
nam to činili. Naša je uloga i 

uloga ove izložbe da te ljude 
podsjećamo šta su radili 
jevrejskom narodu. Mi ćemo 
to pamtiti, to je ušlo u genet-
sko pamćenje. Ne mogu da 
vam kažem uživajte u izložbi 
jer ovo nije za uživanje. Ako 

svako ponese bar jednu sliku 
sa ovih panoa, to će biti veliki 
uspjeh za onoga koji je izlož-
bu priredio – poručio je pred-
sjednik Jevrejske zajednice 
Crne Gore Jaša Alfandari.

475 
Jevreja svih uzrasta iz 
Zemuna stradalo je u 
logorima Jasenovac i 

Stara Gradiška  

SLIKE PRIČAJU 
PRIČU: Izložba 

otvorena u Petrovcu

Izložba će 
nakon Pod-
gorice biti 
izložena u još 
20 gradova 
bivše 
Jugoslavije

bude na starom Sajmištu, 
mjestu velikog stradanja 
beogradskih Jevreja. Na-
vodno, u pripremi su do-
kumenti i planovi da se 
konačno i podigne o troš-
ku države, jer u svim ze-
mljama u Evropi gdje su 
Jevreji stradali te države 
koje su ih ubijale su podi-
zale te spomenike. Nje-
mačka ima izvanredan 
memorijalni centar. Tre-
balo bi da se ugledaju na 
Njemačku kako se poštuju 
žrtve koje su sami napra-
vili – kazao je on.
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Na konferenciji „Mahar 2015“ razgovarano o odnosima države Izrael sa dijasporom

BUDVA – Evropa kakvu 
sada znamo neće biti ista 
za deset godina zbog 
enormnog priliva izbje-
glica iz Siri  i drugih drža-
va zahvaćenih konflikti-
ma, zbog čega bi ovdašnje 
jevrejske zajednice treba-
lo o tome da razgovaraju i 
time da se bave – saopšte-
no je na Konferenciji za-
jednica Jevreja sa prosto-
ra bivše Jugoslavije 
„Mahar 2015“, koja je u 
toku u Petrovcu.  

Promijenjena slika
Izvršni direktor Svjetskog 
jevrejskog kongresa Robert 
Singer podsjetio je da je u 
fokusu i našeg regiona 
izbjeglička kriza, kao i da se 
samo u Turskoj nalazi oko 
dva miliona izbjeglica, a ve-
liki broj ih je i u Libanu i 
drugim zemljama.
- Oni ne planiraju da se vra-
te u Siriju. O tome treba da 
razgovaraju jevrejske za-
jednice i da se bave time, jer 
Evropa za deset godina ne-
će biti ista, a u njoj žive 
mnoge jevrejske zajednice 
– naveo je on. 
Singer tvrdi da se uloge ko-
je jevrejske zajednice regi-
ona igraju u njihovim ma-
l i m  z a j e d n i c a m a  n e 
razlikuju mnogo od onoga 
šta rade jevrejske zajednice 
u velikim zemljama.
- Uloga koje imaju države 
na Balkanu je velika. Vi mo-
žete biti dio borbe protiv 
delegitimacije države Izra-
el. Pokret BDS, koji je osno-
vala Palestina, polako se 
razvija u ovom dijelu svije-
ta. I rast neonacističkih 
partija je nešto o čemu tre-
ba razgovarati. Pitanje Ira-
na je takođe važno. Tim pi-
tanjima se maramo baviti, a 
vaš glas je veoma važan – 

ocijenio je on. 
Singer je podsjetio na stav 
Svjetskog jevrejskog kon-
gresa da treba pomoći za-
jednicama Jevreja u po-
dručjima koja su zahvaćena 
konfliktima, navodeći da to 
ovdašnjim zajednicama ni-
je strano jer su i one nedav-
no bile u takvom okruže-
nju. 
- Sada su to zajednice Je-
vreja u Rusiji ili Ukrajini. 
Naš stav je da treba da im 
pomognemo. Nas ne inte-
resuju konflikti među ze-

Mi apsolutno navijamo za državu Izrael, za njeno pravo da 
slobodno postoji u svojim granicama i u miru sa susjedima, ali 
za mir, kao i za ples, je potrebno dvoje – kaže Jakob Finci

mljama, nego naša zajedni-
ca – dodao je on. 

Laž kao način
Dugogodišnji izraelski di-
plomata, novinar i univer-
zitetski istraživač Arye 
Mekel  saglasio se sa Sin-
gerom da neprijatelji Izra-
ela pokušavaju da delegiti-
mizuju tu državu, ali na 
nov način, služeći se laži-
ma i međunarodnim orga-
nizacijama.
- Moramo se boriti protiv 
takvih pokušaja, jer mno-

Neprijatelji 
Izraela 
pokušavaju 
da dele-
gitimizuju tu 
državu, ali na 
nov način, 
služeći se 
lažima

go ljudi nije upoznato sa 
istorijom Jevreja. Narav-
no, Izrael nije savršen, i ja 
ne želim da kažem da je 
sve što radimo nalog od 
Boga. Mislim da je jedin-
stvena prilika malih zajed-
nica, kao što su vaše, da 
pomognete u svim tim na-
porima. Ponekad čak i do-
pis nekom mediju može 
biti od koristi – naveo je on.
Mekel je podsjetio da je je-
vrejska država mlada, tek 
će napuniti 70 godina, do-
dajući i da su se njeni od-

Zajednice Jevreja 
moraju sarađivati 450

godina u 
Bosni i Hercegovini 

žive Jevreji

JEDNA JE JEVREJSKA 
DRŽAVA: Učesnici 
panela„Nestali u holokaustu“
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Na konferenciji „Mahar 2015“ razgovarano o odnosima države Izrael sa dijasporom

nosi sa dijasporom mije-
njali. 
- Kad smo gradili mladu 
naciju, nijesmo bili Jevreji 
nego Izraelci. Ta teorija ni-
je bila tačna. Mi smo jedna 
nacija. Možemo živjeti u 
Crnoj Gori ili bilo gdje 
drugo u svijetu, ali mora-
mo sarađivati. Mi želimo 
da Jevreji širom svijeta bu-
du blizu Izraelu i da nam 
pomažu. Ali, to ne znači da 
ne možete imati svoje mi-
šljenje – kazao je on. 
Mekel je rekao da je bitno 
da se pri tom neslaganju 
mišljenja ne dovodi u pita-
nje postojanje i uspješnost 
jevrejske države. 
- U svijetu postoji samo 
jedna jevrejska država. To 

trebamo da zapamtimo i 
moramo je braniti. Ona je 
oformljena nakon holoka-
susta, kada je shvaćeno da 
nema drugog načina za Je-

vreje. Izarel je uvijek tu da 
pomogne jevrejskim za-
jednicama – tvrdi on. 

Podijeljena zemlja

Predsjednik Jevrejske za-
jednice Bosne i Hercego-
vine Jakob Finci kazao je 
da u toj zemlji već 450 go-
dina žive Jevreji. 

Jakob Finci je rekao da zajednica Jevreja u 
BiH stari. 
- Imamo 96 ljudi koji su preživjeli holokaust. 
Dugo vremena u našoj zajednici se nije rodi-
lo dijete. Od 1996. do 2008. rodile su se tri 
bebe, a imali smo preko 40 sahrana. Prošle 
godine se desilo čudo, rodilo se deset beba, 
naveo je on.
Finci je kazao da se u BiH vratilo oko 
40 odsto izbjeglih Jevreja, koji su napustili 
tu zemlju i pošli u Izrael u toku posljednjeg 

rata.  
- Moja ratna teorija je nije lako početi ispo-
četka kada imate broj godina veći od broja 
cipela. Vratili su se stari, a mladi su ostali. 
Sada smo dobili preko 20 mladih Izraelaca, 
članova naše zajednice, koji su se vratili u 
BiH da studiraju. Kad nas pitaju hoće li se 
vratiti u Izrel, kažem da to zavisti od situa-
cije u toj zemlji, u BiH, ali i od njihovog lju-
bavnog života, odnosno hoće li se zaljubiti i 
ostati – rekao je on.

Kad godine diktiraju početke

- Mi apsolutno navijamo 
za državu Izrael, za njeno 
pravo da slobodno postoji 
u svojim granicama i u mi-
ru sa susjedima. Za mir, 
kao i za ples, je potrebno 
dvoje, pa se nadamo da će i 
naši susjedi biti spremni za 
to – naveo je on. 
Finci smatra da nije lako 
biti Jevrejin u dijaspori i 
biti u zemlji koja priznaje 
Izrael, ali koja nije u svim 
stvarima sa njim. 
- BiH je podijeljena ze-
mlja, ali i takvi kakvi smo, 
mi smo jedna od zemalja u 
kojima nema antisemetiz-
ma. Vrlo sam ponosan što 
smo nakon 450 godina do-
bro integrisani, ali hvala 
bogu nijesmo asimilirani 
– kazao je on.
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„Mahar 2015“ ponovo povezao jevrejske zajednice s prostora bivše Jugoslavije

Na inicijativu Jevrejske 
zajednice Crne Gore na 
konferenciji „Mahar 
2015“ održan je sastanak 
jevrejskih zajednica biv-
še Jugoslavije, prvi tog 
tipa od 1995. godine. Na 
skupu je učestvovalo 26 
predsjednika jevrejskih 
zajednica, kao i izvršni 
direktor Svjetskog je-
vrejskog kongresa, Ro-
bert Singer.

Na skupu je dogovoreno 
da se svake godine, na 
konferenciji Mahar, odr-
žavaju sastanci jevrejskih 
zajednica.

Nove veze
Predsjednik Jevrejske za-
jednice Crne Gore Jaša 

Alfandari kazao je da ideja 
o organizovanju skupa 
postoji već godinu, jer se 
nakon raspada bivše Ju-
goslavije „raspao“ i orga-
nizacioni okvir jevrejskih 
zajednica. 
- Problem je bio u tome što 
nije bilo jedinstvenog ru-

kovodstva koje će da obje-
dini te zajednice. Takođe, 
razne političke elite, po-
sebno u toku 90-ih, zlou-
potrebljavale su te zajed-
nice – objasnio je on.
Alfandari je objasnio da je 
cilj susreta jevrejskih za-
jednica uspostavljanje 
međusobne saradnje, po-
put one koje imaju sa za-
jednicama iz Evrope ili 
„preko okeana“.  
- Ove godine uspjeli smo 
da dovedemo u Crnu Go-
ru 26 predsjednika zajed-
nica bez obzira na države 
iz kojih dolaze, kao i Sin-
gera koji je autoritet. Malo 
smo govorili o takozva-
nim tradicionalnim je-
vrejskim temama, kao što 
su antisemitizam i kseno-

fobija, a mnogo više o pro-
blemima sa restitucijom u 
okruženju – objasnio je 
on. 
Alfandari je kazao da Je-
vrejska zajednica u Crnoj 
Gori nema problem sa re-
stitucijom, u Bosni i Her-
cegovini još nije donešen 
zakon, dok je u Srbiji i Hr-
vatskoj dosta rađeno po 
tom pitanju.

Zajednički problem
- Problem je ustvari u Sr-
biji i Hrvatskoj. Dosta toga 
je već urađeno, a radi se o 
ogromnom iznosu. Rezul-
tati bi trebalo da budu vid-
ljivi već za par mjeseci, jer 
Svjetski jevrejski kongres 
kad nešto obeća, on to i 
učini – rekao je on.

Alfandari je kazao da je-
vrejske zajednice ne žele 
tuđe, i podsjetio da je Je-
vrejima u Srbiji i Hrvat-
skoj oduzeta ogromna 
imovina 1941. godine, koja 
je nakon rata prerasla u 
društvenu, pa u državnu. 
- Za 70 godina nakon rata 
skoro da se utro trag vla-
snicima. U obje države 
skoro da nema nasljedni-
ka te imovine, pa onda po-
kušavaju, koristeći se tri-
kovima, da je zadrže. Mi 
smo stanovišta da ta imo-
vina, ako nema nasljedni-
ka, pripada jevrejskoj za-
jednici, a mi ćemo da 
odlučimo šta ćemo da ra-
dimo sa njom i hoćemo li 
je pokloniti državi – obja-
snio je Alfandari.

Problem 
restitucije 
najizraženiji 
je u Srbiji i 
Hrvatskoj, 
dok u BiH još 
nije donesen 
zakon

Restitucija 
vruće pitanje

SARADNJA KLJUČ 
USPJEHA: Sa sastanka 
predsjednika zajednica sa 
Singerom

26
predsjednika jevre-

jskih zajednica prisus-
tvovalo je skupu u 

okviru konferencije 
,,Mahar 2015“

Jaša 
Alfandari
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„Mahar 2015“ ponovo povezao jevrejske zajednice s prostora bivše Jugoslavije Shalom aleichem 
Montenegro!

Učesnici treće Konfe-
rencije zajednica Jevreja 
sa prostora bivše Jugo-
slavije i njihovi gosti bili 
su u prilici da u okviru 
programa „Mahar 2015“ 
uživaju u nastupu Srp-
sko-jevrejskog pjevač-
kog društva „Braća Ba-
ruh“ iz Beograda. Riječ 
je o horu za koji neki 
istraživači tvrde da je 
najstariji jevrejski hor 
na svijetu.

Publici u Petrovcu, hor se 
predstavio u 12 izvedbi ko-
je su obuhvatile drugu i 

devetu rukovet Stevana 
Mokranjca, kompoziciju 
„Haleluja“ Leonarda Koe-
na, tradicionalne afričke 
pjesme „Syhamba“, „Sho-
sholoza“ i „Babethadaza“, 
kao i „Shalom aleichem“ i 
„Eli, Eli“ u aranžmanu Gi-
la Aldema, odnosno „Hava 
Nagila“ u aranžmanu Da-

niela Faktoria. Izveden je i 
„Psalam 150“ Benjie-Ellen 
Schiller, „The lions sleeps 
tonight“ trojca Weiss, Pe-
retti i Creatore, „Maspil 
Geim“ Šemjo Vinavera, 
„Hora“ Marka Levrya, 
„Ocho kandelikas“ u aran-
žmanu Joshue Jacobsona i 
„Ose Shalom“ u aranžma-

nu Arie Levanon. 
Hor „Braća Baruh“ osno-
van je 1879. godine kao 
„Srpsko-jevrejsko pevačko 
društvo“. Promijenio je na-
ziv 1952. godine u spomen 
na trojicu braće iz poznate 
jevrejske porodice Baruh 
iz Beograda, koji su strada-
li u progromima početkom 

Drugog svjetskog rata.
U toku dugogodišnjeg ra-
da, hor je priredio veliki 
broj koncerata na prosto-
ru bivše Jugoslavije, u 
Evropi, Aziji, a nastupio je 
i u Karnegi Holu u Njujor-
ku 1978. godine. Horom su 
rukovodila neka od naj-
značajnijih imena u mjet-
ničke muzike Srbije, a me-
đu njima i stariji Stevan 
Mokranjac. Umjetnički 
rukovodilac hora sada je 
Stefan Zekić, pod čijom 
dirigentskom palicom je 
izveden koncert na Ma-
har-u 2015. 

Publici u Petrovcu, hor se 

Nagila“ u aranžmanu Da- „Ose Shalom“ u aranžma- li u progromima početkom 

Hor je promijenio naziv 
1952. godine u spomen 
na trojicu braće 

Hor „Braća Baruh“ 
osnovan je 1879. 
godine kao „Srpsko-
jevrejsko pevačko 
društvo“

Baruh iz Beograda koji su stradali 
početkom Drugog svjetskog rata

Neki 
istraživači 
tvrde da 
je hor iz 
Beograda 
najstariji 
jevrejski 
hor na 
svijetu
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Može li promijenjena Evropa odgovoriti na rastući antisemitizam i opasnosti koje on nosi

Udar na Jevreje je napad 
na zapadnu demokratiju

Dešavanja na Bliskom 
Istoku imaju veliki uticaj 
na Jevreje, ali i na druge 
evropske narode, Evro-
pu u cjelini i vrijednosti 
koje ona baštini – ocije-
nio je direktor za među-
narodne odnose Centra 
„Simon Vizental“ Šimon 
Samuels na panelu „Ko-
liko se Evropa promije-
nila“.  

Istok-Zapad
Prema njegovim riječima, 
ta blisko-istočna gibanja 
javljaju se u dva oblika, od 
kojih je prvi teroristički 
antisemetizam, a drugi 
krađa indentiteta.  
- Ukoliko je svrha teroriz-
ma da teroriše ljude, onda 
su u tom slučaju Jevreji u 
Evropi privilegovane žr-
tve – kazao je Samuels, 
podsjećajući da je dugo na 
sceni „ujedinjenje ektre-
mne desnice i palestin-
skog pokreta i njihovih ci-
ljeva“. 
On je objasnio da je treći 
talas terorističkog an-
tisemetizma po-
krenula „demo-
grafija“, a ne 
imigranti. - U 
pitanju su lju-
di koji su rođe-
ni u Evropi. 
Cijela genera-
cija tih ljudi 
osjeća da je od-
bačena od druš-
tva, oni traže iden-
titet kroz džihadizam 
koji je primarno antisemi-
tizam i neraskidivo antiza-
padni, antievropski, anti-
hrišćanski, pa ako hoćete i 
protiv žena i homoseksua-
laca – rekao je Samuels.  
On je objasnio da teroristi 
shvataju da su Jevreji „ne-
izbježna taktička meta“. 
- Ako su Jevreji taktička 
meta, šta je onda strateška 
meta? Strateška meta jesu 
suštinske vrijednosti i vrlo 
krhko tkivo zapadne de-
mokratije. Ti teroristi se 
udružuju protiv toga – 
upozorio je on.  
Samuels je podsjetio na ri-
ječi Simona Vizentala koji 
je rekao „da ono što počne 
sa Jevrejima, nikada se ne 

završava samo sa njima, 
nego se pretvori u bolest, 
kugu za cijelo društvo“.
On je upitao da, ako su zai-
sta Jevreji litmus test, za-
što su napušteni danas ka-
d a  s e  p r i j e t i  s v i m 
vrijednostima? 

 Obmana
Samuels smatra i da se Je-
vreji suočavaju sa krađom 
indentiteta, gdje se vikti-
mologija jednog naroda 
pripisuje drugom, kori-
šćenjem jevrejskog narati-
va i etimologije. 
- Oni negiraju ljudsko na-
sljeđe. To vam je kao brisa-
nje iz istorije i geografije. 

Ta jednačina je jednaka 
nuli, to je zaista očajno. Ri-
ječ Palestina zahtijeva bri-
sanje jevrejskog nasljeđa i 
ukidanje tog narativa. Pa-
lestina nema auhtohtonu 
bazu, ali počinju izgradnju 
nacije. Oni to ne rade kra-
đom nasljeđa drugih ljudi. 
Nazvao bih to katakliz-
mičnim antisemitizmom 
– kazao je on. 
Jevreji su kao odgovor na 
takvo ponašanje, kako je 
dodao, priredili izložbu 
pod nazivom „Ljudi, knji-
ga, zemlja“.
 – Ona govori o 3.500 godi-

na veze Jevreja sa Svetom 
zemljom. Mi ćemo je nosi-
ti širom svijeta. Za vas je 
važno da znate da je prvi 
sponzor ove izložbe bila 
Crna Gora i predsjednik 
Jevrejske zajednice Jaša 
Alfandari. Premijer Crne 
Gore napisao je predgovor 

za knjigu koja prati izlož-
bu. To smatramo izuzetno 
važnim – kazao je Samu-
els.  
Generalni sekretar Evro-
azijskog jevrejskog kon-
gresa Mikel Členov kaže 
da se Evropa promjenila, 
ali na izvjestan način i nije, 

100
antisemitskih napada 

u prosjeku 
registruje se godišnje 
u zemljama Zapadne 

Evrope na zapadnu demokratiju
Ta jednačina je jednaka 
nuli, to je zaista očajno. Ri-
ječ Palestina zahtijeva bri-
sanje jevrejskog nasljeđa i 
ukidanje tog narativa. Pa-
lestina nema auhtohtonu 

Simon Vizental: „Ono što 
počne sa Jevrejima, nikada 
se ne završava samo sa njima, 
nego se pretvori u bolest, 
kugu za cijelo društvo“

EVROPSKI 
INTELEKTUALCI 
OKREĆU LEĐA 
JEVREJIMA: 
Sa panela Koliko se 
Evropa promijenila
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Može li promijenjena Evropa odgovoriti na rastući antisemitizam i opasnosti koje on nosi

Udar na Jevreje je napad 
na zapadnu demokratiju

jer još postoji antisemiti-
zam. On je upozorio i na to 
da je pojam Evropa postao 
širok, rastegljiv i nedefini-
san.

Iz tri dijela
- Čini se da je Evropa podi-
jeljena barem na tri dijela. 
Prvi dio je Zapadna Evro-
pa, drugi su bivše socijali-
stičke zemlje, a treći bivši 
Sovjetski Savez. Mnogi 
Jevreji govore o požaru 
antisemitizma u Evropi. I 
zaista je zastrašujuće da 
raste broj napada na Jevre-
je u Zapadnoj Evropi, ali i 

to što im evropski in-
telektualci okreću 
leđa – kazao je 
on. 
Prema njego-
vim riječima, u 
bivšim socija-
lističkim drža-
vama, bez biv-
še Jugoslavije i 
Albanije, bilježi 
se iznenađujući 
uspon ekstremno 
desničarskih partija. 
Členov je dodao da se u 
Zapadnoj Evropi godišnje 
registruje oko 100 antise-
mitističkih napada.

- U bivšem Sovjetskom sa-
vezu, republikama neka-
dašnje Jugoslavije i Alba-

Cijela jedna 
generacija 
osjeća da je 
odbačena od 
društva. 
Oni traže 
identitet 
kroz 
džihadizam, 
koji je 
primarno 
antisemitski 
i neraskidivo 
antizapadni, 
antievropski i 
antihrišćanski 
– kaže Šimon 
Samuels

Savjetnik za kulturu i pita-
nja religije u Jevrejskoj 
zajednici Bosne i Hercego-
vine Eli Tauber saglasan 
je da je antisemitizam u 
stalnom porastu. On je 
upitao je li Evropa spremna 
da se bori protiv aktuelnog 
islamskog antisemitizma. 
- On se javlja u različitim 
formama u svakoj državi, 
ali onda kada je povezan sa 
palestinskom državom, on 
ima poseban oblik – rekao 
je on. 
Tauber je dodao i da je 
Balkan uvijek bio specifi-
čan u svom odnosu prema 
Jevrejima, a možda je 
najpozitivniji primjer Bosna 
i Hercegovina, jer tamo 
nije bilo getoizacije i, osim 
u toku Drugog svjetskog 
rata, otvorenog antisemi-
tizma. 
- Ne kažem da nema anti-
semitizma u BiH, ali nema 
otvorenog. U medijima 
nema antisemitske priče. 
Balkanska priča nije ista 
kao evropska. Kada govo-
rimo o antisemitizmu u 
Evropi, pratimo sa strahom 
šta će se desiti. Kad govo-
rimo o regionu, mi nijesmo 
svjesni njega, on nije otvo-
ren, on nije fizički. Ovdje 
je odnos prama Jevrejima 
od 1945. godine veoma 
pažljivo građen i oni se per-
cipiraju kao „naši“ – rekao 
je on.

Balkanska 
priča o 
Jevrejima 
nije ista kao 
evropska

0
napada na Jevreje 

registrovano je u zemljama 
bivše Jugoslavije, Sovjet-

skog saveza i Albanije

niji nema antisemitičkih 
partija. Otvoreni anatise-
mitizam ne postoji ni u 
jednoj od ovih zemalja i 
nije sponzorisan od vlasti. 
Nijedan napad na Jevreje 
nije zabilježen u ovim ze-
mljama, dok je vandalskih 
napada na groblja i sinago-
ge bilo oko 12 godišnje – 
kazao je Členov.
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Jevreji i Evropa, 70 godina nakon Drugog svjetskog rata

Antisemitizam - 
odzvanjajući eho 
ili nešto drugo
Život Jevreja drastično 
se promijenio u Evropi u 
oktobru 2000. godine, 
samo par dana nakon 
druge intifade na Sred-
njem Istoku, udaljenom 
4.000 kilometara – ka-
zao je predsjednik Bel-
gijske lige za borbu pro-
tiv antisemitizma Joel 
Rubinfeld. 

Istraživanje
Od tada, kako kaže, posta-
lo je rizično da na lančiću 
oko vrata nosite Davidovu 
zvijezdu ili kippu na glavi, 
a šetate ulicama Brisela, 
Pariza, Berlina ili nekim 
drugim gradovima Evro-
pe. 
- Od tada mnoge sinagoge 
i jevrejski objekti bili su ci-
ljevi antisemitskih grafita 
i molotovljevih koktela. 
Još jednom na evropskom 
tlu Jevreji su ubijani zbog 
toga što su Jevreji – kazao 
je Rubinfeld.
On je podsjetio na istraži-
vanje Agencije za osnovna 
prava Evropske unije iz 
2013. godine o iskustvima 
Jevreja i percepciji antise-
mitizma, zločina iz mr-
žnje i diskriminacije. 
Istraživanje je sprovede-
no u osam zemalja – Belgi-
ji, Francuskoj, Njemačkoj, 
Mađarskoj, Italiji, Litvani-
ji, Švedskoj i Velikoj Brita-
niji, odnosno državama u 

kojima živi 90 odsto EU 
Jevreja.
- Prema nalazima istraži-
vanja, 30 odsto ispitanika 
iz Mađarske, 28 odsto iz 
Belgije i 21 odsto iz Fran-
cuske iskusilo je verbalne 
uvrede, maltretiranje ili 

fizički napad 
zato što su Je-

vreji u toku 12 
mjeseci prije istra-

živanja – naveo je on.
Takođe, kako je rekao 

Rubinfeld, 74 odsto ispita-
nika iz Francuske i 73 od-
sto iz Mađarske i Belgije 
kazalo je da izbjegava no-
šenje ili pokazivanje sim-
bola koji bi ih mogli iden-
tifikovati kao Jevreje. 
- Zar se ovo dešava u Evro-
pi, koja je prije 70 godina 

izgrađena na obećanju – 
Nikada više. Kako smo sti-
gli dovde? – upitao je on.

Karakter neprijatelja
Rubinfeld je kazao i da se 
sistematski ignoriše „naci-
stički karakter neprijatelja 
koji okružuju Izrael“.
- Ako vam se čini da je ovo 
preteška kvalifikacija, či-
njenice nijesu ništa manje 
rječite. Šta ćemo sa liban-
skim Hezbolahom ili ne-
kim palestinskim milicija-

ma koje marširaju sa 
kalašnjikovim u jednoj ru-
ci, a drugom nacističkim 
pozdravom pozdravljaju 
masu? – naveo je on.
Rubinfeld je pitao kako ra-
zumjeti Hamasovu pove-
lju, u koja uključuje antise-
mitske klišee poput onog 
– „Jevreji novcem kontroli-
šu svjetske medije“, „Nov-
cem formiraju tajna druš-
tva kao što su Slobodni 
masoni, Rotari klubovi ka-
ko bi sabotirali društva i 

Svijet 
sistematski 
ignoriše 
nacistički 
karakter
neprijatelja 
koji 
okružuju 
Izrael

74
odsto ispitanika iz Fran-

cuske i 73 odsto iz Mađarske 
i Belgije izbjegava simbole 
koji ih mogu identi� kovati 

kao Jevreje

Nacistička 
ikonogra� ja 
Hezbolaha i 

palestinskih 
milicija



15Mahar2015.Pobjeda Nedjelja, 25. oktobar 2015.

Jevreji i Evropa, 70 godina nakon Drugog svjetskog rata

postigli svoje Cionističke 
ciljeve“. 
Rubinfeld je rekao da „ako 
zaista želimo da se borimo 
protiv antisemitizma, da 
pobijedimo u ratu protiv 
ove pošasti koja može du-
goročno da uzdrma do srži 
naš demokratski sistem, 
ako želimo da vratimo vje-
ru evropskim Jevrejima 
koji razmišljaju da emigri-
raju jer se više ne osjećaju 
bezbjedno“, onda bi treba-
lo iskreno da preispitamo 

trenutnu situaciju na Bli-
skom Istoku i reklasifikuje-
mo arapsko-izraelski kon-
flikt.

Kocka
- Ako politički, medijski, 
akademski i drugi posleni-
ci ne shvate urgentnost 
ovog imperativa, ako do-
zvolimo da ovaj trend pusti 
korijene u srcima i dušama 
naših prijatelja koji su di-
rektno pogođeni, nećemo 
moći da se suprotstavimo 

antisemitizmu – naveo je 
on.
Rubinfeld je dodao i da ne-
ma greške da kada ljudi na 
ulicama Malmea, Berlina, 
Londona ili pariza uzviku-
ju „Smrt Jevrejima“ oni za-
pravo kažu „Smrt Evropi“, 
„Smrt demokratiji“, „Smrt 
slobodi“, „Smrt toleranci-
ji“.
- Sve nabrojano je zapravo 
„na kocki“ kad je riječ o 
oživljavanju antisemitiz-
ma u Evropi – rekao on.

U EVROPI JE 
RIZIK NOSITI 

DAVIDOVU 
ZVIJEZDU: 

Joel Rubinfeld

Jerusalim
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